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P�ítomný �as prostý: sloveso to be – Present Simple: to be 
 
Kladná v�ta 
I am …  We  are … 
You     are …  You are … 
He / She / 
It 

is …  They  are … 

 
Stažené tvary 
I’m …  We’re … 
You’re …  You’re … 
He’s … She’s … It’s … They’re … 
 
Záporná v�ta (záporka not za tvar slovesa to be) 
I  am  not …  We are not … 
You are   not …  You    are   not … 
He / She / 
It    

is     not … They   are   not … 

 
Stažené tvary 
I’m not …  (-) We aren’t …         (We’re not) 
You aren’t …           (You’re not)  You  aren’t …         (You’re not) 
He / She / It isn’t …  (He’s not) They aren’t …         (They’re not) 
 
Kladná otázka (p�ehození podm�tu a slovesa) 
Am  I …?  Are  we … ? 
Are   you … ?  Are you … ? 
Is he / she /  it … ? Are they … ? 
 
Krátká odpov�� (v kladné v�t� nelze použít stažený tvar!) 
Yes, I am.  
Yes, he/she/it is. 
Yes, you/we/they are. 
 
Záporná otázka  
Am I not …? Are we  not …? 
Are you  not … ?  Are    you   not … ? 
Is      he / she / it   not … ?  Are  they not … ? 
 
Stažené tvary 
Aren’t  I …?  Aren’t  we …? 
Aren’t  you …?  Aren’t you … ? 
Isn’t  he / she / it …? Aren’t  they … ? 
 
Krátká odpov�� 
No, I’m not 
No, he/she/it isn’t. 
No, you/we/they aren’t. 
 
 
Minulý �as prostý: sloveso to be – Past Simple: to be 
 
Sloveso to be je nepravidelné. Konstrukce tvo�íme obdobn� jako p�ítomný �as prostý slovesa. 
 
Kladná v�ta 
I, he, she, it  was  
You, we, they were 
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Záporná v�ta 
I, he, she, it was not (wasn’t) 
You, we, they were not (weren’t) 
 
Otázka (p�ehozením slovosledu) 
Was he …? Weren’t you …? 
 
 
Existencionální vazba – there is/there are 
 
Kladná v�ta 
There  is  a book on the table. 
There  are  two good reasons to do this. 
 
Záporná v�ta 
There  is not / isn’t  any book on the table. 
There are not / aren‘t any students in the classroom. 
 
Otázka 
Is there any petrol in the car? 
Are  there  any potatoes? 
 
Krátká odpov�� 
Yes, there is. No, there isn’t. 
Yes, there are. No, there aren’t. 
 
Použití: 
Existenciální vazba se používá k vyjád�ení existence nebo neexistence n��eho, nap�. pokud chceme 
�íci, že „n�kde n�co je/není“. Vazbu nep�ekládáme a v�tu za�ínáme do �eštiny p�ekládat od ur�ení 
místa, což bývá obvykle od konce v�ty. 
 
Srov. It is použijeme, když mluvíme o n��em, co už známe nebo o �em jsme již hovo�ili: 
There’s a cat in the garden. It’s my neighbour’s cat. 
 
Existencionální vazba se �asto používá s a, an, some nebo any.  
 
Existencionální vazbu používáme i v jiných slovesných �asech: there was/there were, there has 
been/there have been, there will be. 
 
 
 
P�ítomný �as prostý: plnovýznamová slovesa – Present Simple: full verbs 
 
Kladná v�ta (3.os. j.�. –s) 
I start. We start. 
You start.  You start. 
He / she / it starts. They  start. 
 
Záporná v�ta (pomocí pomocného slovesa do – does ve 3. os. j.�. + záporky not) 
I do not start.  You do not start. 
You do not start.  They do  not  start. 
He / she / it    does    not      start.  We  do  not  start. 
 
Stažené tvary 
I  don’t start. We  don’t  start. 
You  don’t  start.  You  don’t  start. 
He / she / it doesn’t start. They  don’t  start. 
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Kladná otázka 
Do  I  start?  Do  we  start? 
Do  you  start? Do  you  start? 
Does  he/ she / it  start?  Do  they  start? 
 
Krátká odpov�� 
Yes, I do. 
Yes, he does. 
  
Záporná otázka 
Do  I not  start?  Do we  not  start? 
Do  you  not  start? Do  you  not  start? 
Does  he/ she / it  not  start?  Do  they  not  start? 
 
Stažené tvary 
Don’t I start?  Don’t  we  start? 
Don’t  you  start?  Don’t  you  start? 
Doesn’t  he/ she / it  start?  Don’t  they  start? 
 
Krátká odpov�� 
No, I don’t. 
No, he/she/it doesn’t. 
No, you/we/they don’t.  
 
Použití: 
– obecná pravda: Sun rises every day. 
– relativn� dlouhodobá pravda: I work in a bank. 
– opakovaný d�j: She swims every Sunday. 
 
 
Minulý �as prostý: plnovýznamová slovesa – Past Simple: full verbs 
 
Kladná v�ta  
Slovesa d�líme na pravidelná a nepravidelná. 
−  pravidelná slovesa –ed (started, worked, listened) 
− nepravidelná slovesa 2. tvar (broke, wrote, went) 
 
Záporná v�ta 
Zápor tvo�íme u pravidelných i nepravidelných sloves pomocí záporky not, kterou klademe za 
pomocné sloveso: did not, stažený tvar: didn’t:  
I did not listen to you.  
He didn’t go there. 
 
Otázka  
Otázku tvo�íme pomocí tvaru minulého �asu pomocného slovesa to do, tj. did – ve všech osobách 
stejné:  
Did you start?  
Did he go there?  
Didn’t she work? 
 
Krátká odpov�� 
Yes, I did. 
No, they didn’t. 
 
 
P�ítomný �as pr�b�hový – Present Continuous 
 
Kladná v�ta 
tvar slovesa to be (dle osoby) + sloveso s koncovkou -ing  
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I am  working. We are  working. 
You  are  working. You are  working. 
He/She/It  is  working. They are working. 
 
Záporná v�ta 
tvar slovesa to be (dle osoby) + záporka not + sloveso s koncovkou -ing  
I am 

not 
working. We are not working. 

You  are 
not 

working. You are not working. 

He/She/It  is not working. They are not working. 
 
Stažené tvary   
Použití je velice �asté, stahujeme tvar slovesa to be se záporkou not. Výjimkou je 1. os. jed. �., kde lze 
stáhnout pouze zájmeno i s tvarem slovesa to be. 
I’m   not working. We  aren’t  working. 
You  aren’t  working.  You  aren’t  working. 
He / she / 
it 

isn’t  working. They  aren’t  working. 

 
Kladná otázka 
tvo�íme p�ehozením slovosledu, tj. p�ehozením podm�tu a tvaru slovesa to be 
Am  I  working?  Are  we  working? 
Are you  working? Are  you  working? 
Is  he/ she / it  working?  Are  they  working? 
 
Krátká odpov��  
v krátkých kladných odpov�dích nelze použít stažený tvar! Nap�. Yes, I’m. Yes, she’s. 
Yes, I am. 
Yes you/we/they are. 
Yes, he/she/it is. 
 
Záporná otázka 
Am  I not working?  Aren’t we  working? 
Aren’t you  working? Aren’t you  working? 
Isn‘t  he/ she / it  working?  Aren’t they  working? 
 
Krátká odpov�� 
No, I’m not. 
No, he/she/it isn’t. 
No, you/we/they aren’t.  
 
Pozn. N�která slovesa pr�b�hový tvar nemají (nap�. know, love, like, want, see, hear, be...)! 
 
 
Použití: 
– te�, práv� probíhající proces: I’m sitting hear right now. 
– plán pro blízkou budoucnost. We are playing tennis tomorrow. – zvlášt� pro slovesa to go, to 

come 
 
 
Minulý �as pr�b�hový – Past Continuous 
 
Tvo�íme obdobn� jako p�ítomný �as pr�b�hový, avšak tvar slovesa to be je v minulém �ase, tj. was / 
were + sloveso s koncovkou –ing. 
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�leny – Articles  
 
NEUR�ITÝ �LEN     a, an      
význam: n�jaký (nebo jeden nap�. a hundred = jedno sto), pouze u po�itatelných podstatných jmen 
v jednotném �ísle 
a) když se po�itatelné podstatné jméno vyskytuje poprvé 
b) ve vazb� there is (p�ed po�itatelnými podstatnými jmény) 
c) u zam�stnání a profesí (He’s a teacher. She’s an architect.) 
d) p�ed jmennou �ástí p�ísudku 
e) ve významu ‚za‘ (30 dollars a liter = 30 dolar� za litr, twice a day = dvakrát za den, dvakrát denn�) 
f) ve vazbách s have, give a take (have a wash = umýt se, give a lift = svézt n�koho, have a big time 

= bavit se) 
g) ve zvolacích v�tách typu What a lovely day! What a pity! 
h) s významem jakýsi, kterýsi (v tomto p�ípad� lze i p�ed jmény: a Mr Brown = n�jaký pan Brown, He 

left on a Monday. = Odejel kterési pond�lí.) 
i) pro ozna�ení zástupce druhu (A cat is a domestic animal. = Ko�ka je domácí zví�e.) 
j) p�ed n�kterými nemocemi (Have a cold. = Být nachlazený. Have a headache. = Mít bolení hlavy. 

Have a sore throat. = Mít bolení v krku.) 
 
UR�ITÝ �LEN   the 
a) pro ur�itou, konkrétní v�c, osobu (Can you close the door, please? M�žeš, prosím, zav�ít dve�e?) 
b) pro v�c nebo osobu (ne jméno), o které jsme již mluvili (I have a book. The book is interesting. =  

Mám (n�jakou) knihu. (Ta kniha) Je zajímavá. 
c) pro osoby a p�edm�ty, které existují jen jedenkrát v daném prostoru nebo oblasti (the sky = nebe, 

the moon = m�síc, the President = prezident, the north = sever) 
d) u �adových �íslovek (the first = první, the second = druhý, the third = t�etí ...) 
e) u t�etího stupn� p�ídavných jmen (the best = nejlepší, the youngest = nejmladší, the smallest = 

nejmenší) 
f) the only = jediný, jediná, jediné 
g) p�ed podstatným jménem, které má popis nebo n�jaké bližší ur�ení v p�ístavku (The book we 

received. = Kniha, kterou jsme obdrželi.) 
h) u hudebních nástroj� (play the piano = hrát na klavír) 
i) ve vazbách (in the morning = ráno, dopoledne,  to tell the truth = �íci pravdu) 
j) u zpodstatn�lých p�ídavných jmen (the rich = bohatí, the old = sta�í) 
k) u národností (the Czechs = �eši, the English = Angli�ané, the Americans = Ameri�ani) 
l) v ur�itém kontextu i p�ed vlastními jmény (the Browns = Brownovi, rodina Brownových, The Mr. 

Brown who is an architect, not the one who is a teacher. = Ten pan Brown, který je architekt a ne 
ten, který je u�itel.) 

m) místo p�ivlast�ovacího zájmena, hlavn� pokud mluvím o n�jaké �ásti svého t�la – místo my (I 
have pain in my leg. – I have pain in the leg. = Bolí m� noha, Mám bolesti v noze. – Mluvím zcela 
jist� o své noze, tudíž je konkrétní.) 

n) u obecn� známých názv� (the French revolution = francouzská revoluce, the United Nations = 
Organizace spojených národ�, the police = policie, the weather = po�así, the BBC) 

 
BEZ �LENU 
a) je-li p�ed podstatným jménem zájmeno ukazovací, tázací, neur�ité, nebo p�ivlast�ovací, nebo 

p�ivlast�ovací tvar podstatného jména (this book = tato kniha, which book? = která kniha? some 
book = n�jaká kniha, my son’s book = kniha mého syna, Kate’s book = Kat�ina kniha) 

b) názvy v�d a jazyk� (English = angli�tina, Russian = ruština, lexicology = lexikologie) 
c) dny v týdnu, m�síce, ro�ní období, svátky (Sunday = ned�le, January = leden, winter = zima, 

Christmas = vánoce) 
d) pravidelné denní jídlo (have breakfast = snídat, mít snídani) x pokud mluvím o konkrétní snídani, 

potom se použije ur�itý �len. (The breakfast I ordered still hasn’t arrived. = Snídan�, kterou jsem 
objednal stále nedorazila.) Totéž platí p�i bližším ur�ení (It was a very nice dinner. = Byla to velmi 
dobrá ve�e�e.) – konkrétní ve�e�e nap�. v restauraci, popisný charakter. 

e) u n�kterých nemocí (flue =ch�ipka, measles =spalni�ky, high blood pressure = vysoký krevní tlak) 
f) sportovní hry (play tennis = hrát tenis) 
g) p�ed vlastními jmény (Kate is a teacher. John must bring it.) 
h) ve vazbách (at school = ve škole, at home = doma, go by bus = jet autobusem, to be in love = být 

zamilovaný/á, face to face ~ z o�í do o�í 
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i) normáln� se píší bez �lenu : school, hospital = nemocnice, prison = v�zení, university, town = 
m�sto, bed = postel, church = kostel, sea = mo�e, work = práce (p�. She is in hospital. Je 
v nemocnici. – protože je nemocná. x She is in the hospital = Je v nemocnici – jako zam�stnanec, 
návšt�va je v budov� nemocnice � podstatné jméno „neslouží k svému ú�elu“.) 

j) Mluvíme-li o v�cech obecn� (Milk is good for you. = Mléko je pro tebe dobré.) 
 
 
Vyjád�ení množství – Expressing Quantity 
 
Podstatná jména se d�lí na po�itatelná a nepo�itatelná.  
 
I. Po�itatelná podstatná jména lze po�ítat, tj. užít je s �íslovkou (nap�. two girls), se �lenem neur�itým, 
ur�itým i bez �lenu (a cat, cats, the roses). Po�itatelná podstatná jména mají jednotné i množné �íslo. 
This cup is full. These cups are empty. 
 
II. Nepo�itatelná podstatná jména netvo�í množné �íslo, mohou být pouze v jednotném �ísle. Lze je 
použít pouze s ur�itým �lenem, tj. nikoliv s neur�itým �lenem, nem�žeme je užít rovn�ž s �íslovkou. 
(nelze �íci two waters, three musics, one money …). �asto stojí úpln� bez �lenu (I like coffee. I usually 
walk to work. He speaks German.). 
Pozn. Pokud se nepo�itatelná podstatná jména vyskytují v množném �ísle, potom mají jiný význam – 
to je ale možné pouze u n�kterých nepo�itatelných podstatných jmen: nap�. glass – sklo, glasses – 
brýle, sklenice, chocolate – �okoláda, chocolates – �okoládové bonbóny, paper – papír, papers – 
noviny. Lze také �íci: Two beers, please. nap�. p�i objednávání v restauraci, kdy máme na mysli dv� 
sklenice. 
Nepo�itatelná podstatná jména zahrnují: 
a) podstatná jména látková (water, tea, beer, paper ...) 
b) abstraktní podstatná jména (work, time, love, music ...) 
c) jazyky (Czech, English, French ...) 
 
Míra množství u nepo�itatelných podstatných jmen se vyjad�uje pomocí po�itatelného výrazu (nap�. a 
piece of ...). Jde v�tšinou o ustálená slovní spojení.  
P�íklady: a slice of bread (krajíc chleba), a loaf of bread (pecen, bochník chleba), a slice of meat 
(plátek masa), a slice of cake (�ez dortu), a bar of chocolate (tabulka �okolády, �okoládová ty�inka), a 
packet of biscuits (sá�ek sušenek), a sheet of paper (list papíru), a cube of ice (kostka ledu), a bar of 
soap (mýdlo), a bottle of milk (láhev mléka), a jar of jam (sklenice džemu), a box of matches (krabi�ka 
zápalek), a pot of tea (konvice �aje), a sip of tea (doušek �aje), a tube of toothpaste (tuba zubní 
pasty), a drop of water (kapka vody), a pinch of salt (špetka soli), a wisp of smoke (oblá�ek dýmu). 
 

Po�itatelná podstatná jména Nepo�itatelná podstatná jména 
 
SOME  
= n�jaký, n�který, n�kolik 
v kladných oznamovacích v�tách s podstatnými 
jmény v množném �ísle. V jednotném �ísle by se 
užilo podstatné jméno s neur�itým �lenem. 
Používá se také ve zdvo�ilé otázce �i žádosti. 
I’ve got a friend in London. 
He’s got some friends there, too. 
Would you like some apple? 
 
 
ANY 
= n�jaký (v otázce), žádný 
v otázkách a v záporných oznamovacích v�tách s 
podstatnými jmény v množném �ísle. 
Are there any eggs? 
We don’t need any potatoes. 
 
 

 
SOME 
= n�jaký, v �eštin� se �asto nevyjad�uje v�bec 
v kladných oznamovacích v�tách s podstatnými 
jmény v jednotném �ísle.  
Používá se také ve zdvo�ilé otázce �i žádosti. 
 
There is some milk. 
It’ll take some time. 
I’d like some coffee, please. 
 
 
ANY 
= n�jaký (v otázce), žádný 
v otázkách a v záporných oznamovacích  v�tách s 
podstatnými jmény v jednotném �ísle. 
Is there any butter? 
We haven’t got any wine. 
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MANY 
= mnoho 
v otázkách a záporných oznamovacích v�tách  
How many girls were there? 
Are there many new shops in your city? 
We haven’t got many apples. 
I haven’t got many friends in New York. 
 
 
A LOT OF / LOTS OF 
=  mnoho 
v kladných oznamovacích v�tách  
We’ve got a lot of books. 
There are lots of oranges. 
 
 
FEW (málo) – A FEW (trochu, n�kolik) 
I know a few people in London. They can help me 
while I’m there.  
They’ve got few friends in London. They feel very 
lonely there.  
 

MUCH  
= mnoho 
v otázkách a záporných oznamovacích v�tách 
How much money do you have? 
Have you got much work? 
There isn’t much sugar. 
John doesn’t have much work now. 
 
 
A LOT OF / LOTS OF 
= mnoho 
v kladných oznamovacích v�tách  
There’s a lot of time. 
He’s got lots of money. 
 
 
LITTLE (málo) – A LITTLE (trochu) 
I’ve got little time now. I will do my homework 
tomorrow. 
We’ve got a little time. We can do at least half of it 
now.  
He’s got little money. He can’t buy it.  
She’s got a little money. She can buy something 
small.  

 
 
Slovesné vzory – Verb Patterns 
 
Slovesné vzory ozna�ují, jak se slovesa pojí se slovesy, která po nich následují. Obecné pravidlo pro 
to, v jakém tvaru se následující sloveso vyskytuje (tj. zda v infinitivu s to nebo bez to, ve tvaru s 
p�íponou –ing) neexistuje. Tyto vazby je nutné se vždy u�it dohromady se slovesem. 
 
1. Sloveso + infinitiv s to 

want, promise, decide, forget, hope, to be going 
would like (= cht�l bych, n�co up�ednost�uji v danou chvíli) 

 
2.  Sloveso + -ing 

enjoy, love, finish 
like (= rád n�co d�lám) 

 
3. Sloveso + -ing nebo s to (se stejným významem) 

begin, start, continue 
 
 
Budoucí �as prostý – Future: Will 
 
Budoucí �as prostý tvo�íme pomocí pomocného modálního slovesa will (u všech osob) a infinitivu 
plnovýznamového slovesa bez to.  
 
Kladná v�ta  
I will  work. We will work. 
You will  work.  You will work. 
He / she / 
it 

will work. They  will work. 

 
Stažené tvary 
I‘ll  work. We‘ll work. 
You‘ll work.  You‘ll work. 
He‘ll / she‘ll / it’ll  work. They‘ll work. 
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Záporná v�ta  
k pomocnému modálnímu slovesu will p�ipojíme záporku not 
I will not work.  You will not work. 
You will not work.  They will not  work. 
He / she / 
it    

will    not      work.  We  will not  work. 

 
 
Stažené tvary 
I  won‘t work. We  won‘t  work. 
You  won‘t  work.  You  won‘t  work. 
He / she / it won‘t work. They  won‘t work. 
 
Kladná otázka 
Will  I  work?  Will we  work? 
Will you  work? Will you  work? 
Will he/ she / it  work?  Will they  work? 
 
Krátká odpov�� 
Yes, I will. 
Yes, he will. 
 
Záporná otázka 
Will I not  work?  Will we  not  work? 
Will you  not  work? Will you  not  work? 
Will he/ she / 

it  
not  work?  Will they  not  work? 

 
Stažené tvary 
Won‘t I work?  Won‘t we  work? 
Won‘t you  work?  Won‘t you  work? 
Won‘t he/ she / it  work?  Won‘t they  work? 
 
Krátká odpov�� 
No, I won‘t. (Dle kontextu m�že být považováno za nezdvo�ilé, proto v ur�itých p�ípadech nap�. po 
otázce: Will you help me? použijeme v odpov�di spíše opis nap�. I’m afraid I can’t.) 
 
 
Použití 
1. vyjád�ení k vyjád�ení úmyslu nebo rozhodnutí, které jsme u�inili v okamžiku hovoru (tzn. 

neplánovali, nep�emýšleli jsme o dané �innosti p�edtím, delší dobu apod.) 
“It’s Jane’s birthday tomorrow.“ – “Is it? I’ll buy her some flowers.“ 
“If you want, you can borrow the book.“ ”Thank you I’ll bring it back tomorrow.“ 
 

2. vyjád�ení skute�nosti v budoucnosti, kdy chceme vyjád�it, že n�co se n�kdy v budoucnosti ur�it� 
stane 
Liverpool will win the cup. 
There will be a lot of people there at this time. 

 
3. vyjád�ení nabídky nebo zdvo�ilé žádosti 

I’ll carry your suitcase. 
Will you help me, please? 
 

 
Vazba to be going to  
 
Vazba to be going to + infinitiv plnovýznamového slovesa se používá pro vyjád�ení blízké 
budoucnosti; pro vyjád�ení plánu, zám�ru, úmyslu. O dané �innosti jsme se tedy rozhodli ješt� p�ed 
okamžikem promluvy (srov. s budoucím �asem prostým – Použití pod bodem 1) nebo touto vazbou 
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vyjad�ujeme p�esv�d�ení o tom, že se v blízké budoucnosti n�co pravd�podobn� stane, protože tomu 
n�co nasv�d�uje (nap�. n�jaké vn�jší p�íznaky, n�co co je pro danou situaci typické apod.). 
U sloves to go a to come se tato vazba nepoužívá. Nahrazujeme ji p�ítomným �asem pr�b�hovým (viz 
dále). 
 
Kladná v�ta  
I am going  to  work. We are  going  to  work. 
You are  going  to  work.  You are  going  to  work. 
He / she / 
it 

is going  to  work. They  are  going  to  work. 

 
Stažené tvary 
I‘m  going  to  work. We‘re going  to  work. 
You‘re going  to  work.  You‘re going  to  work. 
He‘s / she‘s / it’s  going  to  work. They‘re going  to  work. 
 
Záporná v�ta  
k tvaru slovesa to be p�ipojíme záporku not 
I am not  going  to  work. We are  not going  to  work. 
You are  not  going  to  work.  You are  not going  to  work. 
He / she / 
it 

is not  going  to  work. They  are  not going  to  work. 

 
Stažené tvary  
u 1. osoby jednotného �ísla stahujeme zájmeno I s tvarem slovesa to be, u ostatních osob stahujeme 
tvar slovesa to be a záporku not) 
I‘m not  going  to  work. We aren‘t going  to  work. 
You aren‘t  going  to  work.  You aren‘t going  to  work. 
He / she / it isn‘t  going  to  work. They  aren‘t going  to  work. 
 
Kladná otázka 
Am  I  going  to  work?  Are we  going  to  work? 
Are you  going  to  work? Are you  going  to  work? 
Is he/ she / it  going  to  work?  Are they  going  to  work? 
 
Krátká odpov�� 
Yes, I am. Yes, he is. Yes, they are. 
No, I’m not. No, he isn’t 
 
Použití 
1. plán, úmysl 

I’m going to do it today. 
He’s going to study German. 
How long are they going to stay in Prague? 
Tom isn’t going to help them. 
 
Pozn. Obdobné použití (pro vyjád�ení plánu, úmyslu) se používá p�ítomný �as pr�b�hový, 
zejména se slovesy to come a to go.:  
She’s coming on Friday. I’m going home early tonight.  
We are playing tennis in the evening. 

 
2. p�esv�d�ení na základ� vn�jších p�íznak� (m�žeme-li vid�t nebo cítit nyní, že se n�co stane) 

Look at the clouds! It’s going to rain. 
She is going to have a baby. (= she is pregnant, you can see it) 

 
 
Otázka What … like? 
 
Otázku What (+ tvar slovesa to be)… like? použijeme, když se ptáme na bližší popis �i detaily. Like je 
v této otázce p�edložka nikoliv sloveso. V odpov�di p�edložku like již nepoužíváme! 



 11 

 
What is your teacher like?  He is very clever and patient.  
p�íp. se staženým tvarem: 
What’s your teacher like?  He’s very clever and patient. 
What are her parents like?  They are very kind. 
What were the beaches like?  OK, but some were quite dirty. 
 
 
Stup�ování p�ídavných jmen – Comparatives and Superlatives 
 
I. Jednoslabi�ná a dvouslabi�ná p�ídavná jména 

2. stupe�: …-er, 3. stupe�: the …-est 
 small – smaller – the smallest 
 quick – quicker – the quickest 
 tall – taller – the tallest 
 cheap – cheaper – the cheapest 

 
U stup�ování dochází k následujícím pravopisným zm�nám: 
a) koncové nevyslovované –e se vypouští (resp. je už v p�íponách –er, -est) 

nice – nicer – the nicest 
large – larger – the largest 

b) koncové -y se m�k�í na –i, jestliže p�edchází souhláska 
easy – easier – the easiest 
happy – happier – the happiest 
pretty – prettier – the prettiest 

c) dochází ke zdvojení koncové souhlásky u krátkých p�ídavných jmen s jednou samohláskou a 
jednou souhláskou (v u�ebnicích a slovnících obvykle vyzna�eno u prvního stupn�) 
big – bigger – the biggest 
hot – hotter – the hottest 
fat – fatter – the fattest 

 
II. Víceslabi�ná p�ídavná jména 

2. stupe�: more …, 3. stupe�: the most … 
interesting – more interesting – the most interesting 
attractive – more attractive – the most attractive 
expensive – more expensive – the most expensive 
popular – more popular – the most popular 

 
V�ty srovnávací 
a) srovnání u 2. stupn�: pomocí than 

Brno is smaller than Prague. 
Football is more popular than tennis. 
lze použít much pro zd�razn�ní míry: She’s much nicer than her sister. 

b) stejná míra: as … as 
James is as tall as my brother. 
I’m as worried as you are. 

c) odlišná míra: not as/so … as 
She isn’t as slim as her mother. 
My car wasn’t so expensive as yours. 

d) srovnání u 3. stupn� – nej ze všech 
Which is the tallest building in the world? 
He’s the most inteligent student in the class. 

 
N�která p�ídavná jména tvo�í 2. a 3. stupe� nepravideln�! 
good – better – the best 
bad – worse – the worst 
far – further/farther – the furthest/farthest 
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P�edp�ítomný �as prostý – Present Perfect Simple 
 
have / has + minulé p�í�estí * 

* u pravidelných sloves:  to inf. + -ed (finished, worked...) 
 u nepravidelných sloves: t�etí tvar (gone, written, met...) 

 
have not / has not + minulé p�í�estí 
 

I  
You 
We 
They 

have 
’ve  

have not 
haven’t 

He 
She 
It 

has 
’s 

has not 
hasn’t  

worked in France. 
been to the USA. 

 
 
Have you / Has he / Haven’t they / + minulé p�í�estí ? 
 

Have 
Has 

 you 
 he 

worked in Britain? 
been to Spain? 

Yes, I have. 
Yes, he has. 

No, I haven’t. 
No, he hasn’t 

 
Použití: 
 
Minulost P�ítomnost (now) 
 

Neskon�ená minulost 
a.  d�j za�al v minulosti, v nedávné p�ítomnosti skon�il 

(práv�, p�ed chvílí, te�), možná stále trvá, možná bude 
pokra�ovat i dále. 

 
b. P�ítomný výsledek události, která se stala v minulosti. 
 
c. Zkušenost v n�jaký okamžik za celý život (Nikdy v život� 

jsem nebyl...). �asto v otázce (Už jsi n�kdy vid�l...?). 
 
 
 
P�edp�ítomný   vs.  minulý prostý �as 
 
 
Vztahuje se k p�ítomnosti. 
 
• zasahuje do p�ítomnosti today, this week, 

since the beginning of term... 
 

SINCE  
od n�jakého okamžiku dosud 

 
 
 

I’ve done a lot of work today. 
 

 
Vztahuje se k minulosti. 
 

• skon�ený �asový úsek (d�j) yesterday, last 
week, from 1985 to 1991 ... 

 
FOR  
po n�jakou dobu (od – do) 

 
 
 

I did a lot of work yesterday. 
 

    ? 
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• d�j m�že dále pokra�ovat 
My sister has written many books. 

 
• d�j p�ed okamžikem skon�il 

just, just now  
 

• výsledek minulé �innosti je nyní patrný 
 
 
Chceme sd�lit n�co nového,  
jde o novou informaci. 

 
A: Ow! I’ve burnt myself. � 

 

• vztah k p�ítomnosti není tak t�sný  
The Chinese invented printing. 
 

• používáme, pokud se ptáme na konkrétní 
okamžik, kdy se n�co v minulosti stalo  
(When…? What time……?) 

 
 
Pokud o v�ci mluvíme dále, použijeme prostý 
minulý �as. 

 
B: How did you do that? 
A: I picked up a hot dish. 

 
 

 
 
Vyjád�ení povinnosti slovesem have to 
 
have / has + to inf.    
do / does not have + to inf. 
 

I  
You 
We 
They 

 
have to 
don’t have to 
 

He 
She 
It 

 
has to 
doesn’t have to 
 

travel a lot. 
get up early every day. 

 

Do you Yes, I do. No, I don’t. 

Does he 

have to work at 
weekends? 

Yes, he does. No, He doesn’t. 

 
Použití 
Povinnost / absence povinnosti se zakládá na “vn�jších“ okolnostech (p�íkaz, zákon, na�ízení, 
pravidla) 

My doctor says I have to stop smoking. 
I don’t have to work tomorrow. It’s Sunday. 

 
Srov. Pokud je povinnost subjektivní (tzn. zakládá se na vlastním p�esv�d�ení), potom použijeme pro 
p�ítomný �as must. 

I must stop smoking. I don’t like it any more. 
 
 
Podmi�ovací zp�sob – should 
 
should / shouldn’t + to inf. 
 
Použití 
Rada, vyjád�ení názoru (m�l bys, nem�l bys) 
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I can’t sleep at night. What should I do? 
You should see a doctor. You shouldn’t drink coffee. 
I don’t think people under 18 should drive cars. 

 
 
První podmínková v�ta – First Conditional 
 
IF + p�ítomný �as, WILL + to inf. 
Pokud za�ínáme vedlejší v�tou, hlavní v�ta musí být odd�lena �árkou! 
 
WILL + to inf. IF + p�ítomný �as 
Pokud za�ínáme hlavní v�tou, vedlejší v�ta �árka se NEPÍŠE! 
 
 
If there is no snow, we won’t go to the mountains. Pokud nebude sníh, nepojedeme na hory. 
He will do it if he is there. Ud�lá to, jestliže tam bude. 
 
Použití 
První podmínkovou v�tou vyjad�ujeme, že za spln�ní dané podmínky se n�co v budoucnosti 
(pravd�podobn� / ur�it�) stane.  
 
 
�asové v�ty – Time Clauses 
 
Po �asových spojkách (when, as soon as, after, before, until…) následuje p�ítomný �as, i když má 
v�ta budoucí význam (obdobn� jako u podmínkových v�t). 
 
WHEN: vyjád�ení jistoty (n�co se „ur�it� stane až…“) 
IF: vyjád�ení možnosti (n�co se „m�že stát jestli …“) 
 
 
When I come home tonight, I’ll have a bath. Až p�ijdu dom�, vykoupu se. 
If there’s a good programme on TV, I’ll watch it. Jestli bude v televizi dobrý program, budu se 
dívat. 
As soon as I have some news, I’ll let you know. Jakmile se dozvím n�co nového, dám ti 
v�d�t. 
We’ll wait here until the rain stops. Po�káme tady, dokud nep�estane pršet. 
 
 
Used to – “D�lával jsem, míval jsem…” 
 
used to + inf. 

I, You 
He, She 
We, They 

used to 
didn’t use to smoke. 

 
Otázka: 

What did you use to do?  Co jsi d�lával? 
 
Pozn. Tato otázka se p�íliš nepoužívá. �ast�jší je použití minulého �asu prostého (used to bude tedy 
pouze v odpov�di). 

What did you like to eat as a child? 
I used to like pancakes. 

 
Použití:  
Vazbou used to vyjad�ujeme n�jaký zvyk, opakovanou �innost nebo stav, který se odehrával v 
minulosti. Zd�raz�ujeme jí, že nyní již tento d�j netrvá.   
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I used to like pancakes.  Míval jsem rád pala�inky. 
 (Rád jsem jídával pala�inky.)  
 
= nyní již pala�inky nemám rád. M�žeme dodat: 
…, but now I don’t. …, ale te� už je rád nemám. 

 
 
Pro vyjád�ení výše uvedeného lze použít i minulý �as prostý: 

They used to be happy together. 
They were happy together. 

�asto však musíme použít n�jaký další výraz (p�íslove�né ur�ení), aby bylo jasné, že šlo o 
opakovanou �innost.  

They used to go to Scotland when they were younger. 
They went to Scotland every holiday when they were younger.  

 
Srov. 
Pro vyjád�ení zvyku �i opakované �innosti v p�ítomnosti použijeme p�ítomný �as prostý. Used to lze 
použít pouze pokud mluvíme o minulosti. 
 
 
Tvo�ení otázek s tázacími zájmeny (who, what …) – Question Forms 
 
Pokud je v otázce použito tázací zájmeno what, who, m�že zastupovat podm�t nebo p�edm�t. 
 
1) ptáme se na podm�t 

 
Who saw them?  Kdo je vid�l? 
What happened? Co se stalo?   
 
Pokud je tázací zájmeno who nebo what ve v�t� podm�tem, potom v otázce plnovýznamové 
sloveso (v p�íslušném tvaru) následuje ihned po tomto zájmenu. 

 
 
2) ptáme se na p�edm�t 

 
Who did you meet today? Koho jsi dnes potkal? 
What did you say? Co jsi �íkal? 

 
Pokud je tázací zájmeno who nebo what ve v�t� p�edm�tem, potom otázku tvo�íme pomocí 
pomocného slovesa.  
 
U sloves, která se pojí s p�edložkou tato p�edložka následuje ihned po slovese. 
 
Who did you talk to at the party? S kým jsi na ve�írku mluvil? 
What are you looking at?  Na co se díváš? 

 
 
Tázací dov�tky – Question Tags 
 
Použití:  
B�žné v hovorové angli�tin�, vyjad�uje zájem mluv�ího na pokra�ování rozhovoru. Zpravidla jde o 
známý fakt, který má druhá osoba potvrdit. Otázka má v tomto p�ípad� klesající intonaci. 
 
1. Je-li výchozí v�ta kladná, otázka je záporná. 

It’s cold today, isn’t it? Dnes je chladno, že? 
 
2. Je-li výchozí v�ta záporná, otázka je kladná. 

It can’t wait, can it? Nem�že to po�kat, že ne? 
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3. V otázce použijeme sloveso odpovídající výchozí v�t�. Tzn. je-li ve výchozí v�t� 

plnovýznamové sloveso v p�ítomném �ase prostém, v otázce použijeme do nebo does. Je-li ve 
v�t� plnovýznamové sloveso v minulém �ase prostém, v otázce použijeme did. U tvar�, které 
tvo�íme pomocí pomocných sloves, v otázce použijeme toto pomocné sloveso. 

 
You speak English, don’t you? Mluvíte anglicky, že? 
It doesn’t look very nice, does it? To nevypadá moc hezky, že? 
She liked it, didn’t she? Líbilo se jí to, že? 
He is cooking right now, isn’t he? Te� va�í, ne? 
It wasn’t so difficult, was it? Nebylo to tak t�žké, že ne? 
We’ve had lovely weather, haven’t we? Máme p�kné po�así, že? 
 

4. V otázce použijeme jako podm�t vždy zájmeno.  
Miss Young won’t come before 8 o’clock, will she? Sle�na Youngová nep�ijde p�ed osmou, 
vi�te? 
Your husband works in a bank, doesn’t he? Tv�j manžel pracuje v bance, že? 

 
 
Zp�sobová (modální) slovesa – Modal Verbs 
 
P�ítomný �as:  
Modální (zp�sobová) slovesa) can, may, must mají ve všech osobách stejný tvar, tzn. ve 3. osob� 
jednotného �ísla k nim nep�idáváme koncovku –s. V infinitivu p�ed t�mito slovesy nestojí to. Stojí p�ed 
plnovýznamovým slovesem, po kterém následují ostatní v�tné �leny – pozor po can, may, must 
následuje infinitiv bez to!  
 
Kladná v�ta 
I can  work. We can work. 
You can  work.  You can work. 
He / she / 
it 

can work. They  can work. 

 
Otázka (tvo�íme p�ehozením slovosledu) 
Can  I  work?  Can we  work? 
Can you  work? Can you  work? 
Can he/ she / it  work?  Can they  work? 
 
Krátká odpov�� 
Yes, I can. 
No, I can’t. 
 
Zápor (tvo�íme pomocí záporky not., pozor na zm�ny v pravopisu u cannot a významu záporných 
tvar� - viz níže) 
 
 

CAN MAY MUST MIGHT 

mohu  
(tzn. mám možnost):  
I can come tomorrow. 
 
mohu (tzn. dovedu, 
umím, jsem schopen): 
Can you speak English 
well? 
 
 

smím, mohu  
(tzn. je mi dovoleno, je 
povoleno nap�. 
zákonem):  
 
May we come in? 
You may have a look at 
it. 
 
 

muset 
(tzn. mám povinnost, je 
nezbytné, je mi 
na�ízeno): 
 
You must come. 
I must do a lot of work. 
Must I come? 
 
 

možná budu moci, t�eba, 
snad 
(tzn. možnost �i 
pochybnost 
v budoucnosti): 
 
He might be late. 
otázka se tvo�í opisem: 
Did you think he will 
come? 
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Zápor   

nemohu 
(tzn. nemít možnost, 
neum�t, nebýt 
schopen) 
 
 
I cannot come 
tomorrow. 
She can’t speak 
English well. 

nesmím  
(tzn. co není povoleno, 
pro co je n�jaký zákaz, 
je nutné, abych n�co 
neud�lal): 
 
You must not tell 
anyone.   
We mustn’t be late. 

nemusím  
(tzn. není nutné, není 
pot�eba, nevyžaduje 
se): 
 
 
You need not  come. 
She needn’t worry. 

asi ne, možná ne 
(tzn. možnost, 
pochybnost): 
 
 
 
It might not rain 
tommorow. 
 
 

 
 
Zp�sobová slovesa mají opisné tvary. Ty se používají nap�. pro tvo�ení tvar�, které slovesa can, may, 
must netvo�í. Sloveso can má pouze tvar could (mohl jsem nebo v podmi�ovacím významu mohl 
bych). Po opisných tvarech následuje infinitiv s to. 
 
CAN 
P�ítomný �as 
 
 
 
 
 
Minulý �as 
 
 
 
 
 
P�edp�ítomný 
�as 
 
Budoucí �as 

I can do it. 
I am able to do it. (I’m able…) 
zápor: 
He cannot do it. (He can’t…) 
She is not able to do it. (She isn’t able …) 
 
I could do it. 
He could not do it. (He couldn’t…) 
I was able to do it. 
He wasn’t able to do it. 
They weren’t able to do it. 
 
I have been able to do it. 
She has been able to do it. 
 
I will be able to do it. 
He will be able to do it. 

Mohu to ud�lat. 
Mohu to ud�lat (jsem schopen). 
 
Nem�že to ud�lat. 
Nem�že to ud�lat (není schopna). 
 
Mohl jsem to ud�lat. 
Nemohl to ud�lat. 
Mohl jsem to ud�lat (byl jsem schopen). 
Nemohl to ud�lat (nebyl schopen). 
Nemohli to ud�lat (nebyli schopni). 
 
Mohl jsem to ud�lat. 
Mohla to ud�lat. 
 
Budu to moci ud�lat. 
Bude to moci ud�lat. 

MAY 
P�ítomný �as 
 
 
 
 
 
 
 
Minulý �as 
 
 
Budoucí �as 

I may do it. 
May we do it? 
I am allowed to do it. (I’m allowed …) 
zápor: 
I am not allowed to do it. 
I must not do it. 
 
 
I was allowed to do it. 
He wasn’t allowed to do it. 
 
I will be allowed to do it.(I’ll be allowed …) 
He will not be allowed to do it. (He won’t 
be allowed…) 

Smím to ud�lat. / Možná, že to ud�lám. 
Smíme to ud�lat? 
Smím to ud�lat. (zde je opis b�žn�jší) 
 
Nesmím to ud�lat. (není to dovoleno) 
Nesmím to ud�lat. (je nutné, abych to 
ned�lal) 
 
Sm�l jsem to ud�lat. (bylo to dovoleno) 
Nesm�l to ud�lat. (nebylo to dovoleno) 
 
Budu to sm�t ud�lat. (bude to dovoleno) 
Nebude to sm�t ud�lat. 

MUST 
P�ítomný �as 
 
 
 
 
 
Minulý �as 
 
 

I must do it. 
I have to do it. 
zápor: 
I need not do it. (I needn’t do it.) 
I do not have to do it. (I don’t have to…) 
 
I had to do it. 
I did not have to do it (I didn’t have to…) 
I did not need to do it. (I didn’t need to …) 

Musím to ud�lat. (vnit�ní rozhodnutí) 
Musím to ud�lat. (vn�jší p�í�iny, nutnost) 
 
Nemusím to ud�lat. 
Nemusím to ud�lat. 
 
Musel jsem to ud�lat. 
Nemusel jsem to ud�lat. 
Nemusel jsem to ud�lat. 
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Budoucí �as 

 
I will have to do it. 
He will have to do it. 
He won’t have to do it. 

 
Budu to muset ud�lat. 
Bude to muset ud�lat. 
Nebude to muset ud�lat. 
 

 
P�íklady 
He won’t be able to do any hard work. Nebude moci d�lat žádnou t�žkou práci. 
Will you be able to come again? Bude� moci zase p�ijít? 
My grandmother couldn’t swim. Moje babi�ka neum�la plavat. 
He isn’t able to repair it. Nem�že to spravit. (není schopen) 
Is smoking allowed here? Smí se tady kou�it? 
I mustn’t smoke so much. Nesmím tolik kou�it. 
The children weren’t allowed to watch TV. D�ti se nesm�ly dívat na televizi. 
I must go to the doctor’s. Musím jít k léka�i. 
I mustn’t be late. Nesmím p�ijít pozd�. 
You needn’t hurry. Nemusíš sp�chat. 
You don’t have to see him today. Nemusíte ho navštívit dnes. 
I had to ring him up. Musel jsem mu zavolat. 
We’ll have to wait for her. Budeme na ni muset po�kat. 
 
 
Trpný rod – Passives 
 
to be + minulé p�í�estí * 

* u pravidelných sloves:  to inf. + -ed (finished, worked...) 
 u nepravidelných sloves: t�etí tvar (gone, written, met...) 

 
Podle tvaru slovesa to be rozlišujeme trpný rod p�ítomný, minulý, p�edp�ítomný, budoucí atd. Pravidla 
pro užívání �as� jsou stejná jako u �inného rodu.  
 
Otázku tvo�íme inverzí tvaru slovesa to be a podm�tu.  
 
Zápor tvo�íme pomocí záporky not, která stojí u tvaru slovesa to be. 
 
Paper is made from wood. Papír se d�lá ze d�eva. 
Are cars made in your country? Vyrábí se ve vaší zemi auta? 
This bridge wasn’t  built in 1907. Tento most nebyl postaven v roce 1907. 
How was the window broken? Jak bylo okno rozbito? 
The house hasn’t been sold yet. D�m ješt� nebyl prodán. 
Have you ever been robbed? Byl jsi n�kdy oloupen? 
Your car will be repaired soon. Vaše auto bude opraveno brzy. 
Will it be done quickly? Bude to ud�láno rychle? 
 
 
Druhá podmínková v�ta (nereálná podmínka) – Second Conditional  
 
IF + minulý �as, WOULD + to inf. 
Pokud za�ínáme vedlejší v�tou, hlavní v�ta musí být odd�lena �árkou! 
 
WOULD + to inf. IF + minulý �as 
Pokud za�ínáme hlavní v�tou, vedlejší v�ta �árka se NEPÍŠE! 
 
 
If you studied harder, you wouldn’t fail the exam. 
Kdyby ses více u�il, nepropadl bys u zkoušky 
 
We would work harder if they paid us more. 
Pracovali bychom více, kdyby nám za to více platili. 
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Pozn. U všech osob používáme tvar slovesa were – i tam, kde se užívá was: 
If I were you, I wouldn’t marry him. 
Kdybych byla na tvém míst�, nebrala bych si ho. 
 
 
Použití 
Druhou podmínkovou v�tou vyjad�ujeme málo pravd�podobnou podmínku a její pravd�podobný 
výsledek, tzn. „co by se stalo, kdyby…“ Jde o podmínky, které v daný okamžik považujeme za 
nereálné: 
If she won million dollars, she would buy a big house.  
Kdyby vyhrála milion dolar�, koupila by si velký d�m. 
 

- v daný okamžik považuji výhru za nereálnou, avšak neznamená to, že by k ní nikdy 
v budoucnu dojít nemohlo. 

 
nebo tyto podmínky opravdu reálné nejsou: 
 
If I were younger, I would like to start my own business 
Kdybych byl mladší, rád bych za�al podnikat. 
 
 
P�edp�ítomný �as pr�b�hový – Present Perfect Continuous 
 
have / has + been* + -ing 

* minulé p�í�estí slovesa to be  
  

have not / has not + been + -ing 
 

I  
You 
We 
They 

have been 
’ve been 

have not been 
haven’t been 

He 
She 
It 

has been 
’s been 

has not been 
hasn’t been 

running. 

 
 
Have you / Has he / Haven’t they / + been + -ing? 
 

Have 
Has 

 you 
 he been running? Yes, I have. 

Yes, he has. 
No, I haven’t. 
No, he hasn’t 

 
 
Použití: 
P�edp�ítomný �as pr�b�hový vyjad�uje d�je nebo �innosti, které za�aly v minulosti a pokra�ují do 
p�ítomnosti. Použijeme jej v p�ípad�, že zd�raz�ujeme trvání d�je vyjád�eného tímto slovesem: 
I have been writing the letter for three hours.  Ten dopis píši už t�i hodiny. 
 
Srov. Pokud zd�raz�ujeme výsledek, použijeme p�edp�ítomný �as prostý, protože p�edp�ítomný �as 
pr�b�hový ozna�uje d�j, který je ukon�ený. V t�chto v�tách je �asto uveden po�et nebo množství:    
I have written two letters.  Napsal jsem dva dopisy. 
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V n�kterých p�ípadech však m�žeme použít oba �asy: 
How long have you worked there?  
How long have you been working there? 
 
P�edp�ítomný �as pr�b�hový up�ednost�ujeme u sloves, která sama o sob� ozna�ují n�jaké �innosti 
nebo d�je, které vyžadují ur�itou dobu trvání (play, run, wait…). U sloves, která ozna�ujíc spíše 
jednorázové d�je se naopak �ast�ji používají s p�edp�ítomných �asem prostým (start, find, stop…). 
Slovesa vyjad�ující stav nebo vlastnictví (like, love, know, have) p�edp�ítomný �as pr�b�hový netvo�í. 
 
 
Slovosled – Word Order 
 
Základní po�adí v�tných �len� ve v�t� 
 
1) Podm�t : He is a teacher. My sister wrote a letter yesterday. The car is standing near our house.  

Their neighbour’s house will be repaired this summer. 
 
2) P�ísudek: He is a teacher.  My sister wrote a letter yesterday.  The car is standing near our 

house. Their neighbour’s house will be repaired this summer. 
 
3) P�edm�t: My sister wrote a letter yesterday. This is my pen. She has lost her key. 
  
4) P�íslove�né ur�ení. 

- místa: The children are at school now.  
- �asu: The children are at school now. 

 
Po�adí p�ídavných jmen podle významu 
 
1) vlastní názor (pretty, nice) 
2) velikost (big, small) 
3) stá�í (young, old) 
4) tvar (round = oblý) 
5) barva (black = �erný, red = �ervený, blue = modrý) 
6) p�vod (Czech = �eský, English = anglický, French = francouzský) 
7) materiál (paper = papírový, steel = ocelový, wooden = d�ev�ný) 
8) minulé p�í�estí (handmade = ru�n� vyrobený, polished = lešt�ný) 
9) podstatné jméno fungující jako p�ídavné jméno (summer = letní)  

– PODSTATNÉ JMÉNO, KTERÉ UR�UJEME – 
10) ú�elová vedlejší v�ta nebo p�edložková vazba (which I can use for my holiday = který mohu 

použít pro svou dovolenou, for my bedside table = pro m�j no�ní stolek) 
 
 
 
 


